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ELŐTERJESZTÉS 

Budapest Főváros IV. Kerület Újpest Önkormányzat Képviselő-testületének 

2022.05.26-i ülésére 

 

Előterjesztő: Szabó Balázs önkormányzati képviselő 

 

Tárgy: Javaslat a herbálosok visszaszorítására 

 

Tisztelt Képviselő-testület! 

Ahogy a korábbi években is, a jó idő beköszöntével idén tavasszal is újra megjelentek Budapest utcáin 

az ún. dizájnerdrog használók, közismertebb nevükön a herbálosok. A jelenség egyre jobban irritálja a 

lakosságot és egyre nagyobb méreteket ölt Budapest belvárosában. A különféle dizájnerdrogokat, 

elsősorban biofüvet használó fiatalemberek tavaly több esetben tűntek fel Újpesten is – rendszerint 

busz- és villamosmegállókban, a metrókijáratok környékén, a vasútállomásnál, vagy épp magukon a 

tömegközlekedési járműveken. Nincs ez másképp idén sem.  

Éppen ezért 2021 márciusában nyílt levélben fordultam Újpest rendőrkapitányához, melyben zéró 

toleranciát szorgalmaztam a herbált közterületen használókkal szemben, e jelenség visszaszorítása 

érdekében. A kezdeményezésről akkor az Újpest Média is beszámolt: https://ujpestmedia.hu/zero-

toleranciat-kovetel-a-herbalosokkal-szemben-szabo-balazs/ 

Ezt követően Czigler László alpolgármester úrhoz és Béndek Gabriella közbiztonsági referenshez 

fordultam, ahol sikerült elérni azt, hogy az akkor még csupán készülő, de azóta a képviselő-testület 

által már elfogadott Közbiztonsági és Bűnmegelőzési Koncepció 2021-2024 címet viselő stratégiai 

dokumentumba – első ízben – bekerüljön ez a problémakör (és az alábbi fotó), elismerve azt, hogy ez 

egy valós közbiztonsági probléma Újpesten.  

 

 

https://ujpestmedia.hu/zero-toleranciat-kovetel-a-herbalosokkal-szemben-szabo-balazs/
https://ujpestmedia.hu/zero-toleranciat-kovetel-a-herbalosokkal-szemben-szabo-balazs/


2 
 

2021. áprilisában rendeletmódosítási javaslatot nyújtottam be arra vonatkozóan, hogy 

önkormányzatunk módosítsa a közösségi együttélés alapvető szabályairól, valamint ezek 

elmulasztásának jogkövetkezményeiről szóló 17/2015 (V.29) számú rendeletet a tekintetben, hogy a 

közterületen történő kábítószer, bódítószer, szintetikus drog, biofű, dizájnerszer stb. fogyasztását is 

vegyük be a tilalmak közé. Ugyanúgy, ahogy (legalábbis elméletben) az alkohol fogyasztása, a galambok 

etetése (8/A §), a gördeszkázás (9.§), a szökőkútban fürdés (10.§ 2. d.), a járművel fűre parkolás (10. § 

a.), a fás szárú növények megkárosítását, de még a vasárnapi fűnyírást is tiltja a rendelet. Világos, hogy 

ha ezek a jelenségek sértik a közösségi együttélés normáit, akkor a közterületi herbál-fogyasztás és a 

herbál használata következtében kialakuló viselkedésformák is sértik azt.  

Javaslatomra Déri Tibor polgármester úr egy évvel ezelőtt nem volt nyitott és a jogalkotási törvényre 

(Jat. 3. §) hivatkozva jogi érvekkel utasította el a rendeletmódosítást, egészen konkrétan arra 

hivatkozva, hogy ez ún. párhuzamos jogszabályalkotást jelentene, hiszen a kábítószer fogyasztását a 

Btk. eleve büntetni rendeli. A jogi érvelés – véleményem szerint – helyes lehet a közismerten illegális 

kábítószerekkel való visszaélés tekintetében, ugyanakkor a szintetikus dizájnerdrogok esetében nem 

állja meg a helyét, hiszen azok fogyasztását, birtoklását sok esetben pont, hogy nem szankcionálja a 

Btk. (nem esnek az ún. új pszichoaktív szerek kategóriájába sem), ezért is nevezik ezeket a szereket 

legális drogoknak, holott azok egészségre és közbiztonságra gyakorolt hatásai ma már bizonyítottan 

súlyosabbak, mint a közismert illegális kábítószereké. Nem beszélve a fogyasztó szervezetére gyakorolt 

kiszámíthatatlan hatásokról, melyek teljesen irracionális viselkedésformákban öltenek testet. Ezért 

álláspontom szerint ezen szerek közterületen való fogyasztásának tiltása és ezen szerek hatása alatt 

elkövetett, az újpesti polgárokat zavaró, irritáló, fenyegető, megbotránkoztató közterületi viselkedés 

(pl. magatehetetlen állapotban fetrengés a buszmegállóban) igenis szankcionálható és 

szankcionálandónak kellene lennie és ezekben az esetekben nem lenne szó párhuzamos jogalkotásról. 

Különösen akkor nem, ha a meglévő rendelet módosítása kifejezetten a herbálfogyasztás 

következtében előforduló viselkedésformákat és nem magát a fogyasztást venné tilalom és szankció 

alá.   

Ugyanakkor az csupán egy dolog, hogy milyen rendeletet alkotunk; a fő kérdés valójában az, hogy abból 

mit sikerül betartani és betartatni. Ezért úgy vélem, hogy az újpesti közbiztonságért felelős szerveknek, 

a rendőreinknek, a közterület-felügyelőinknek, a rendészeinknek, a vagyonőreinknek, a 

polgárőreinknek a jelenleg megszokotthoz képest határozottabban kellene eljárniuk a dizájnerdrogot 

közterületen használókkal szemben ezen irritáló jelenség visszaszorítása érdekében. A tavalyi év során 

többször voltam szemtanúja olyan rendőri intézkedésnek Újpesten, amikor a kerületi járőrök egy 

egyszerű igazoltatás után minden további intézkedés nélkül engedték útjára a percekkel korábban még 

magatehetetlenül fetrengő, a herbáltól önkívületi állapotban lévő szerhasználót. Ezért is javasoltam 

tavalyi nyílt levelemben és rendeletmódosítási javaslatomban, hogy minden ilyen esetben induljon 

szabálysértési eljárás az illető ellen és az intézkedő hivatalos személy minden ilyen esetben magától 

értetődő módon feltételezze azt, hogy az illetőnél közbiztonságra veszélyes eszköz, bűncselekmény 

elkövetésére alkalmas vagy bűncselekményből származó tárgy lehet. Minderre a szabálysértési 

törvény egyébként lehetőséget biztosít.  

 

Határozati javaslat (1) 

Budapest Főváros IV. Kerület Újpest Önkormányzatának Képviselő-testülete megtárgyalta Szabó Balázs 

javaslatát és felkéri az újpesti rendvédelemért felelős szerveket, elsősorban a BRFK IV. Kerületi 

Rendőrkapitányságot, továbbá a helyi polgárőr egyesületeket, a rendészeket és a közterület-

felügyeletet, hogy kövessék kiemelt figyelemmel a városban előforduló közterületi dizájnerdrog 

https://net.jogtar.hu/rendelet?council=ujpest&dbnum=197&docid=A1500017.04R&searchUrl=/rendelet-kereso/gyors%3Fcouncil%3Dujpest
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(herbál) fogyasztást és minden ilyen esetben a szabálysértési eljárás megindítása felé tegyenek 

lépéseket az érintettel szemben. A Bizottság egyetért abban, hogy a herbálfogyasztás egyre súlyosabb 

közbiztonsági és közlekedés-biztonsági fenyegetést és kihívást jelent, ezért a jelenség visszaszorítása 

érdekében fokozottabb törekvés szükséges a közrendért felelős szervek részéről.  

 

Határozati javaslat (2) 

Budapest Főváros IV. Kerület Újpest Önkormányzatának Képviselő-testülete Szabó Balázs javaslatát 

megtárgyalta és felkéri a közbiztonságért felelős alpolgármestert, hogy készítsen olyan javaslatot a 

Képviselő-testület következő ülése számára a közösségi együttélés alapvető szabályairól, valamint ezek 

elmulasztásának jogkövetkezményeiről szóló 17/2015 (V.29) számú rendelet módosítására, mely az 

ún. dizájnerdrogok (herbál) közterületi fogyasztását és a fogyasztás következtében előforduló 

nemkívánatos magatartásformák megvalósítását szankcionálja és oly módon emeli be a közterületen 

történő herbálfogyasztás valamint a herbálfogyasztás következtében előforduló nemkívánatos 

viselkedésformák tilalmát a rendeletbe, hogy az ne ütközzék más jogszabályokkal és a módosítás ne 

okozzon párhuzamos jogalkotást.  

 

Felelős:  közbiztonságért felelős alpolgármester 

Határidő:  2022.06.20. 

 

Szabó Balázs 

önkormányzati képviselő 

 

Budapest, 2022.05.26.   
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